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I. introduction

A. The Mission Of The Task Force •

1. The Problem *

Qi Novembr 1, 1975, Wllam C. Silvan, former 

Assistant Director, Dometic Intellieenee Division, 

Federal Bureau of Investigation, testified before the 

Senate Select Comittee to Study Govemmntal Qpeeations 

with Respect to Intellience Activities. He related that 
from late 1963 and continuing until tie assassination of 

.Dr. Martini Luther King, Jr., King was the target of an 

intensive campaign by the F.B.I. t:o neuttralie him as an 

effective civil rights leader. SiUivan stated that in 

the war against King 'No holds were barred." (Senate 

Report No. 94-755, Final Report of the Select Commttee 

to Study Governmental Operations with Reject t:o 
Inte!lliitce AcCivitiet, Book II, p. 11). This and other 

testmrny describe ths F.B.I. counteeintilllitnce 

campaign. against King reached the public through the 

news radio. As a consequence there was a regeneration of 

the widespread speculation on the posssbility that the 

Bureau may have had some ritpolttibiity in Dr. King's 

death and may not have done an im<rtial and thorough 

investigationi of the assassination.
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2. The Attorney Ge.eral.'s Directive

On November 24, 1975, the Attorney General of the 

United States directed the Cv! Rights Division of the 

Department of Justice to undertake a review Of the files 

of ths Department snd its Federal Bureau of Investigator 

to determine wetter the investigation ^f the assassinator 

of Dr. Matin Latter King, Jr. should be reopened. More 

particularly it was sought to be determined: (1) whether 

any action taken in relation, to Dr. King by the. FBI before 

the assassinator had, or may have had, an effect, direct 

or indirect, on that event, and (2) whether any actir was 

tikr by the FBI Which had, or may have had, any other 

adverse effect on Dr. King. Recomrnntetions for criminal, 

discipinary or other appropriate actir were requested.

3. The Review up t:o Aril 26, 1976

In the next four moths, the Assistant Attorney 1

Greral in charge of the Oidi Rights Division, his ‘ 
principal Deputy Assistant Attorney Germal and the 

Ch.ef of the Criminal Sectir of the Civil Rights . 

Divisor, acting as a review staff:, variously read portions 

of tte FBI headquarters file on a persr

-2- *
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who served as- an adviser to Dr. King, porticos of the FBI 

headquarters security file on Dr. King himself, portico 

of the FBI headquarters file on the assassination investi­

gation, some Debarment (as opposed to FBI) files relating 
to Dr. King, and other Bureau documents incltdinig everything 

on Matin Luther King, Jr., held in the late J. Edgar Hoove's - 

official, confidential and personal fles.

By a memorandum t:o the Attorney Genne-al dated Aril 
9, 1976, the Assistant Attorney General in charge of the 

Civl Rights Division submitted a 51 page report: of the 

def of the Civ.l Rights DLvisoin’s Criminal Section dated 

March 31, 1976, embodying the results of the three-nan study, 

Imited to the above Used fUs, and concsitratug almost 

exclusively on the pre-as;sassioaitinn slrvglllanci of, and 

couitdintellggnice activities against:, Dr. King.

The Assistant Attorney Gm^ral recommended the 

creation of a Departmental Task Fir•cg to camlete the 

review he and his mom had begun. He also recOTmindgd an 

Advilsiiy Comittee of dist::tguiishgd ritieas to advise with 
the task firt:g. The further review proposed inccludcdi lntii- 
rogation of material witnesses, reading ai the' pertitigtt 

field office files and reviewing all of the headquarters 

files relating to Dr. King and possibly t:o other civil rights 
activists. A recOTmendatoon was made to revile tapes rgcli•ed

' -3-

2025 RELEASE UNDER E.O. 14176



by electronic surveillance with a view to determining 

Which of such materials should be and could, be legally 
destroyed. The Assistant Attorney Geeral felt ’that 

the FBI should assess the culp<lbliy of its agenits 

involved in tie wrongdoing by the prihciplls named in 
the report. His memoranthm t:o the. Attorney General 

concluded that probably criminal redress was tme- 

barred, that civil remeedies might..be available t:o 
the King famly but might also be more eharrassing 

than helpful, and hence that considerations be given 

to a direct plymaat by the settlement process or by 

a privite bill, to combensate the King survivors, or 
with the, survivors’ concurrence, the King Foun^tim; 

if this last issue were left to the task force or an 

Advisory Cotmission, it should consider the pros and 

cons and reommend as it sees fit:. '

The Attorney General forwarced the Civil Rights 

Division memoranda, (and comments therem fomi the Deputy : ■ *

Attorney General, the Sooicitor GenrO, and firm staff 
members and the Assistant Attorney GeiertH of tie Criminal 

Divisor) to the Counsel, Office of Professim! Respon­

sibility. The Attorney Genral charged the Office of 
Professic^! Reponsibility with the work of camletnsg 

the review begun by the Civ.1 Rights Division. His memo- 

radum states:

-4-
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. 'My request for the review ’
involved four matters.,,..First, whether 
the FBI investigation of the Dr. Martin 
Luther King's assassination was thorough 
and honest; second, whether there'was 
any evidnce that the FBI was hvo>Ved 
in the assassination of Dr. King; third, 
in light of the first two questions, 
whether there ns any new. evince which 
has come t:o the attention of the Depart­
ment caacemmg the assassination of Dr. 
.King which should be dedt with by the, 
appropriate autthoities; fourth,, whether 
the nature of the relationship between 
the Bureau and Dr. King calls for criminal 
prosecution, disciilnary proceedings, or 
other appropriate action.

As the fourth point:, I again note 
that from the partial review which has 
been made, Mr. Pottinger concltdeas ’we 
have found that the FBI undertook a system­
atic program of harassment of Martin Luther 
King, by means both legal and ilegai, in 
order to discredit him and harm both him 
and the movement he led.1 Assuming that 
the myor statutory violations relevant 
to this conduct would be 18 U.S.C. Section 
241 and Section 242, Mr. Pottinger's memo- 
rarnchmi concludes that any prosecution con­
templated under those acts would now be 
barred by the fvve-year statute of imita- 
tiOTs wth the possible exception which 
would east if there were proof of a con- 
tiOuiOg conspiracy.

. As to the mitter of new evidance 
with respect to the assassination my under­
standing is that the Department has never 
closed the Matin Luther King file and 
that numerous aieegatoonss of the possible 
inrovvmrat of co-conspiratoss are promptly 
investigated. The thrust of the review which 
I.r^eques^. however, was to detesmine 
whether a new look at what was done by the 
Bureau i0 mvestigationg the assassination 
or io the rilatin:lship between the Bureau

-5-
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and Dr. King might give a different 
em^is or new dues in any way to 
the question of involement in that 
crime.. At this point in the review, 
as I read the menoranck, nothing has 
tuned up relevant on this latter 
point.

The review is not complete. 
Mr. Pottinger and 0.1 those who have 
commented upon his memorandum recomendd 
that the review be competed. Mr. 
Pottinger also has made other rfcomen- 
daticns upon which there is some differ­
ence of opinion. In my view, it is 
esseetiai that the review be ccwlftfd 
as soon as possible and in as thorough 
a manner as is required to answer the 
basic questions, in view of what has 
already been done, and the tentative 
conclusions reached, special empesis 
should be given to the fourth question. '
In conducting this review you should 
call upon the Department to furnish 
to you the staff, you need.

My conclusion as to the review 
conducted by the Ciid.1 Rights Division 
is that it has now shown that this 
compete review is necessary/, particu­
larly in view of the conclusion as to 
the systemiaic program of harassment. 
If your review turns up maters for 
specific action, we should discuss the 
best way to proceed on each such case."

B. The Task Force And The Method Of Review

The Counsel of the Office of Professional Responsi­

bility selected three attorneys fom the Civil Rights Division,, 

Joseph F. Gross, Jr., James R. Kifikheffr and Wllim, D. White, 

one attorney from the Criminal Section of the Tax Division,,

-6-
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’ James F. Walker, and a retired attorney Fred G. Folsom, 

who is currently a consultant to' the Tax Division with 

37 years of experience in Citil'Rights Division (which 

w.clidTd homocLdk cases), Criminal Division and Tax 

Division prosecution. As the senior man the latter 

was designated t:o head the task force. This committee 

or task force began its work on May 4, 1976. The committee 

was further staffed by the addition of two research analysts, 

Ms. Hope Byrne and Mr. Geffrey Covert, two secretaries, 

Ms. Veronica Keith and Mrs. Ren.ee Holmes, and two clerk­
typists, Mrs. Leroylyne Murray and Ms. Dana Boyd.

Goeideration of a tentative outline for an eventual 

report based on the chronolcgy' of events in the relatonnship 

between Dr. Martin Luther King and the Federal Bureau of 
Investigation brought the- task force up against the fact ’ 
that the field of the history before the assassination had 

just been plcwed twice: once by the Givi Rights Division 

memoranda, of March 31, 1976, and Aprl 9, 1976 and once 

(among other kindred subjects) by the Senate Select Cormmttee 

to Study Gcovernmnnta Q>eratioss with Respect to IntelUgnnce 

Activities (Senate Report, No. 94-155 94th Congress, 2d 

Session, Books II and III).

By way of contrast, however, the matter of the assas­

sination of Dr. King and the ensuing investigation had been

-7-
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jidged by the Civil Rights ^sicnS Assistant Attorney

General and his two assistants prim-oily on their famli- .
arity with the Department file on the investigator as it 1

had progressed sinice 1968. The Civil Rights Divisooi’s '

Martin Luther King, Jr., review memoranch reflected that.
a study had been made Of only the first 10 sectors Of- the |

FBI headquarters file on the assassination fcwestigatoon 

and only a radcom inspection was done, of- some, of- tin reman­

ing 74 sections;. There was no factual discussion or analysis.

The conclusion was reached by the Ciiv.1 Rights Division staff 

that ’’th1 ■Bureau’s fcavestigatoon was comprehensive, thorough, 

and professional" (Murphy memorandum of March 31, 1976, p. 6). 
It was detenmifceed. therefore t:o begin the task force's study 

with a comolete review of the files on the FBI’s investigaton 

of the assassination. It was the consensus of the reviw 

team that by approaching the whole task by first examining 

the character and completeness of the murder 3nvlstiglticn .

an, answer could be made to the Attorney Gunial’s question, '

as to the Burial’s piroommci in that regard and Uso an 

answer could be indicated to his question going to the Buren’s 

possible resposibility, if any, direct or indirect, for ,
Dr. King’s death.

After the ixammticn of the FBI’s in,vlstigatial of. 

the murder of Dr. King, the review t^m proceeded to go

-8- ।
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back and compete the inquiry into the Bureau’s pre­

assassinating relationship With Dr. King;. Neecssarily 

inchded again in this second stage of our review was 

the consideration of Whether the FBI was in any way 

implicated in the murder directly or indirectly.
The task force made a particular point of looking 

at all the material in the FBI headquarters and field 

office files on the Assassination Investigation, the so- 

called ’Murkin File" (Murkin being an acronym for Murder 

of King) 1/; the Martin Luther King Security File 2/; the 

Cornnfil-SCCJ File (aomnfl being an acronym for Ccornmnist 

infiltattonn; S.S.C.S., the initaals for the Southern Chistani 

Leadership Conference) 3/; the file on Commist Influmce 

in Racial Matters 4/ and the advisor to King File 5/.
The ’Murkin” file was solely concerned with the nurder invessi- 
gation. The other four fUes provided a muti-fexal view

1/ FBI HQ. 44-38861

2/ FBI HQ. 100-106670 -

3/ -FBI HQ. 100-4.38794 '

4/ FBI HQ. 100-442529 and the predecessor file
'entitled Commist Petty, U.S.A.. Negro Quetion; 
FBI HQ. 100-3-116

5/ FBI HQ. 100-392452

-9-
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of the Bureau’s inteliieece and couterintellignice 

activities with respect to Dr. Matin Luther Kiel, Jr. 
The scheme of citaticn hereinafter used wll be to 
minimize footnotes, place the source citatoni in the 

body of the WLteg, and designate headquarters files 

by ’HQ" and number and serial and Field Office files 
by city and number and serial, e.g.: (Memphis 44-1987­

153). Exceptions to this scheme ill be explained when 

made.

The more voluminous of the pertuent fries in 

addticn to the FBI headquarters files and the WaaSheg^ton 

Field Office files were located in Memphs, Atlanta, 

Baitmore, Garrotte, Birmingham, New Orhans, Los Angeles, 

San Francisco, Kansas City, St. Louis, Omha, Chicago, 

Springfield (111.), Milwaukee and New York. These were 

examined in place by visits by task force persorael. The 

remrinnl fries were xeroxed and fowarced for review in 
Wastangtcn. Pertinent newspaper clp^ng riles mantained 

by the Department and by the Bureau and its field offcces 
were scanned.

In teams of papers examined, more than 200,000 

entries, many with numerous pages concerning both the 

murder invlst:igrti(n and the security wvgstigrtin were 

covered. The five attorneys sitting together originally

-10- ’
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and later, as the work progressed, splitting up to 
work singly or in team together with the research 

personnel, considered separate actions of each file 

caviling notes, cammtteg on, or reading aloud, or 
noting for reading by all of the comuttee, items of

. signifiamce. Notes were taken, wh^ pertinent items ■

were encountered, on a serial-by-serial basis ("serials" 
being each separate decurrent entry of one ° more pages 

in the file). The resulting books of notes were then

. reveeved and used in conjunition with the orignail-a5Uice

serials .for the development of the statmnts of fact 

herein. In adWtion witness interviews were refeected 
in canterpa>ranaous memoranda which dded in ten development 

of the facts recited.

Selected pirtions of the so-called Official and 

Conidennial files which had been kept in the office of 

the late J. Edgar Hoover, some sensitive files in the 

office of a Section Chief in the FBI Security Division, 
and the files of former Assistant Director Wiliam ■

Smivan were reviewed. So also were the pertinentI 
files of the Attorneys General. The task force attorneys 

reveled the transcripte of key intercepted telephone 

and ricrcph'ane overheard conversations of Dr. King

' and his associates. These were spot checked

-11-
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for accuracy against the tapes of those surveillances. 

A canvass of other investigative agencies was made to 
determine whether their fiees refeeceed that intelligence 
or coutternteligence requests had been made upon tiem 

by the FBI in relation to Dr. King. "This included the 

Defense Department, the State Department, the U.S. 

information Agency,, the C.I.A., the Secret Service, the 

Postal inspection Service, the Internal Revenue Service's 

IntelgCnne Division and the Treasury Department's Bureau 

of Alcohol, Tobacco and Fieaams. The material tunned up 

by these agencies was examined, albeit littie of consequence 

was discovered.. Relevant portions of the investigation reports 

of the Mephhs Police Department on the King murder were 

xeroxed and studied.

In addition t:o official fiees, the task force personnel 

considered published mHeeial from the public sector dealing 

with Dr. Martin Luther King, Jr., and his assassination.. 

Inclided in this category were a viewing of the Columbia 

Broadcasting System ’s program on the death of King in its series 

"The Assassins," a National Broadcasting Company ’Tomorrow” 

program of Aril 4, 1974, and perusal of books and articles 
on the Southern Chistian Leadership Conference and the role 
of the FBI in relation to the murder of Dr. King (see 

Biblioglpphy, App. A, Ex. 6). This lead to some valuable

-12-
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I R' ’:>J.M <r.jf -

evidentiary material - principally the oral and written 
statements of James Earl Ray - Which was used t:o buttress 

the reconstruction of the facts of the murder and of the 

FBI investigating .

Some 30 interviews were conducted, principally in 

the assassination. phase of the task force study. They were 

helpful in supplementing the results of intevews done 

during the murder inVestigatoni.

During the reviw of the Memphis Feld Office files, 

an on-site inspection of the crime scene was conducted and 

the exhibits in the office of the Clerk of the County Court 

for Shelby Canty, Tennessee, were examined.

-13-
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II. THE ASSASSINATION INVESTIGATOR .

A. Events Surrounding Aril 4, 1968

1. The Poor Poole's Campaign

To understand the movements Of Dr. King during this 
critical period, it is necessary to briefly discuss the 

Poor People's Campaign (POCAM, originally called the 

Washington Spiring Project in which he and the SCLC were involved. 

POCAM was scheduled to begin the first week of Aril 1968, 

and Solved recruiting some 3,000 poor unemployed blacks 

from 16 localities in the United States for the purpose of 
going to Washington, D.C., and petitoxifcg the government to- 
improve ^ir economic status (HQ 157-8428-51).

The plan was to camp on the Waalhngton Monument or 
L5ncoln Material grounds (HQ 157-8428-132). During the first 

and secrnd weeks, demnds would be made of congresmen and 

heads of departments, such as the Secretary of Labor. If the 

demands were not met, nomiolent demrstrstrnss were to be 

conducted (HQ 157-8428-109). '

Dr . King's planted travel schedule for February and 

March indued trips to 9 maor cites and visits to varous 

points in Mssissippi, Alabama, South Cardinal, North Carolina 

and Virginia (HQ 157 8428-75). By mid February Dr. King had 

become discouraged wi^ the lack of progress in recruiting and

- 14 -
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training drmnstrators (HQ 157-8428-206). During this low 

point is the POCAM Dr. King was pursuaded to alter his plant 

and to go to Memph-s, Tennessee, in supjport of a strike inrelvng 

the city's sanitatis workers. .

2. Memphis Sanitation Woofer's Strike

on February 12, 1968, approxirately 1,000 sanitate 

workers employed by the city of Memphis called a wildest 

strife. The strkcers were represented by Local 1733 of the 

American Federation of State, County and Muncipal Employees 

who demanded exclusive recognition of the union as bargaining 

agent:, setting up grievance procedures, wage .mprxvrmrst:s, 

payroll deduction of union dues, and a premtion system as wel 
as a pension, hoesitalizatien and life huuraice program.

(HQ 157-9146-X1)-

The NAACP int^erenied in the strike because all of 
the sanitation workers, excluding drivers, were black. A 

miltont young bla.ck power group known as the invaders w^ 

similarly interested in the strkre. The group consisted of 

about 15 memers, mootly high school dropouts', and was a cell 

of a larger group known as Black Org<anizing Power (BOP) headed 

by Charles L. Cabbage and John B. Smth. The aUeged purpose 

of BOP was to stimulate a sissi of black identity, black pride 

and black consciousness in young blacks.

-15-

2025 RELEASE UNDER E.O. 14176



The servers were also suppprted by a group of black 

ministers, connected with the Memphis Iolterdenolmioatinal■ 

Ministerial. Aliance, who adopted the name COME (Camwity on 

the Move for Equality). It was members of this group that 

were instrmentai in bringing Dr. King to Mempds. On March 3, 

1968, the Reverend James M. Lawson, Jr., pastor of the 

Centenary Methodist Church,’ Mempd-s, and member of COME, stated 

on a televison program (WHBQ-TV) that he waited to bring 

Dr. King (a°d other h^ds of civil rights organizatoons) to 

Momhis in an fort to unify the entire black commnity 

behind the demands of the strkers (HQ 157-9146-X23). The 

int:ervnotio of these varons black cimImnoty irga0iZatOoIS 

caused the city of Memphis to be concerned about the racial 
iveriornss of the strke and the pDisSiiliy of via>lonce 

(HQ 157-9146-X1).

Dr. King rnade his fust visit to Memphis in support 

of the strike on the night of March 18, 1968. On that occasion, 

in addressnig an estmated crowd of 9,000 to 12,000 people at 

a rally sponsored by COME at the Mason Temple, he. called for 
a general protest- day on March 22, 1968. A.1 blacks were asked 

not to go to work or school on that day and were urged to 

XirtCcXpaee in a missive downtown march. Dr. King and his 

party stayed at the Lorranne Moel, 406 MJ.berry Street, on

-16-
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the night of March 18, 1968 and left Memphis shortly before 

noon on March 19, 1968, ostensibly to go to the State of 
Mississippi in connectonn with the POCAM (HQ 157-9146-X39).

The City of Maetas was virtually paralyzed by a 

16-inch snowall on March 22, 1968, resultnig in t:he post­

ponement of the planned mass march. t:o March 28, 1968. Dr. King 

returned to Memphis on the 28th, arriving at the. airport at 
approximately 10:22am. By that time approximately 5,00) to 
6,(00 people, about half of whom were of school age, had 

congregated at the Clayborn Temple (located at 280 Hernando St.) 
for the start of the march. According to the plan of the march, 

the sanitation workers were in front with the remainder of the 

people folLwng behind.. The march was to proceed north on 

Hernando to Beale Street, thence west on Beale Street to 
Main Street and north on Matin Street to City Hill.

The march got underway at approximately 11:00am. and 

had proceeded to Hernando and Beale before it was joneed by 

Dr. King. When the front of the march (led by Dr. King) 

r^ched Main Street, teenagers and young adUlts at the rrear ' 

of the march near Third and Beale (wo blocks from the front 
of the march) ripped the signs off.their poles and began 

breaking store windows and lootng. Mass confusion developed 

and the police moved in to queei the disurrrhmce. The

-17-
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disruption of the march 'caused Dr. King’s aides to commandeer 

an automobile, and Dr. King and his party were escorted by 

police to the Rivermog Hotel operated by Holiday Inns of 
Aneeica. (HQ 157-9146-45). Dr. King left the march at 
11:1.5a.m. and checked into the Rivermont Hotel at 11:24a.m. 

where he stayed until March 29, 1968. Dr. King and his party 

were scheduled to return to Atlanta on March 28, 1968, at 
9:05p.m. via Eastern Airlines and were scheduled to leave 

Atlanta the morning of March 29, 1968, for Biltmore 

(HQ 157-9146-45). Thus, remaining in Memphis on the night 
of the 28th was a change in plans.

The city orders a 7:(Xp>.m. curfew and approximately 

3,500 members of the Tfnnfssff National Guard were called out 

to end the vioencce. During the disurbailcf four blacks were 

shot, one fatally; approximately 150 fires were set; and over 

300 persons were airreseed. Approximateyy one pfrcfit of the ' 

marchers engaged in lootnig and violence and many of these were 

people who were criminally hcHned and who had been in preview 

trouble. The March 29, 1968, issue of the Memphis ’’Cotmmrccal 

App^l" reported that many of the looters and window breakers 

were black power advocates and that several wore jackets of 

the "nv/aders". However, other sources, including Lieatawt 

E.H Arkin of the Memphis Police Department, indicated that
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many high school age students had put the word ’’Evaders" on 

their jackets for effect and were not necessarily affiliated 

with the BOP movement (HQ 157-9146-45). The vioeence and 

disiuptoon of the march was of great concern to Dr. King 

because of the possible effect it might have on the planned 

POCAM. Therefore, he vowed to return to Memphis and 

demontrate that he had not lost his vff€cttivevtts in 

leading nonviolent marches.

Dr. King, together with hi.s SOO staff, returned to 
Mehtas on April 3, 1968, at 10:33a.m. After a press 

conference at the airport, the group proceeded to the Lorranee 

Motel, arrivng there at approximately 11:20a.m. At about 

12:05p.m. Dr. King left the Lorranne Motel for a mewting at 

the Cvettveary Meethodist Church (Seecrity and S1rrveilaecve Rept. 

of G.P. Tines, inspector, Mamtas Police Department, dated 

July 17, 1968). Dr. King announcvd at this meeting that his 
purpose in returning to Memhis was to lead a mass march on 

April 8, 1968 (HQ 157-9146-9 p.8).
However, on April 3, 1968, United States D.strict 

Court Judge Bliley Brown issued a temporary rvstraelng order 

against further marches in Mehtas (HQ 157-9146-9, p.1).
Dr. King returned to the LorrTanee Motel at 2:25p.m. and scmetme 

that afvenooel Federal Marshals served him and his aides with
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the restxanng order. (Security and Surveillance Rept. of 
G.P. Tines, Spector, Memphis Police Department, dated 

July 17, 1968).

At approximately 4:00p.m. Dr. King and the SCLC staff 
met- with the BOP group at which time Charles Cabbage requested 

money to instigate BOP plans to start a 'Liberation School" 

and a "BHick Co-op”. Dr. King agreed to use his inflemice 

t:o secure funds for BOP and Rev. Andrew Young agreed to help 

write up a plan. It is beloved these concessions were made 

to BOP in order to keep them in Ine and prevent trieem fo<m 

foHwng a violent pattern. (HQ 157-9146-9, p.9)

’ On trie night of A>ril 3, 1968, Dr. King spoke to 

. arpiixim!ateyy 2,000 persons at the Mason Temple. He emphasized 

that the scheduled mass march must be held on Apr.! 8, 1968, 

to re-ioass attentopn on the eight-week; old san.tation workers 

str-kte.

After tie speech, Solemn Jones, Jr., serving as 

Dr. Kmg's chan-feur drove him back to the Lorraine Motel. 

Dr. King told Joes to report back on Thursday morning;, 

A?ri-l 4, 1968, at 8:30a.m. because he had to appear in court 

in confection with a restranrag order. (Memphis 44-1987-2322 

p.51.)

-20-

2025 RELEASE UNDER E.O. 14176



3. Dr. King's Activities on Aril 4, 1968

According to Mrs. Georgia M. Davis of LoUjsvLlle, 
Kentucky (FBI inimw: HQ Fili 44-38861-2634, p.20) she, 

Rev. A.D. Wiliams King, (Dr. King's brother) and Mrs. Lucie 

Ward arrived in Maetas on Aril 4, 1968, fom Florite and 

registered at the Lorranae Motel at approximately 1:C0>a.m. 

Upon inquirrig about Dr. King, they were told that he was 

attending a strategy meeting at a church.. The three then 

. went t:o the church, but Dr. King was not there.

Returning to the motel, Dr. King's brother, 

Mrs. Davis and Mrs. Ward conversed in room 207 until they 

observed Dr. King, along with Reverente Ralph Abernathy 

and Bernard Lee, gettng out of a taxi^b in the motel 

courtyard at about 4:3te.m. Dr. King was invited to room 207 

where he visited with his brother, Mrs. Davis and Mrs. Ward 

unnil about 5:00am. He then went to room 306 where he and 

Rev. Abernathy wre registered. About a half hour later 
Dr. King went to room 201 where he visited with Mrs. Dalvis 

for approximately one hour. Aftewarte he reurned to room 

306 for a strategy meeting scheduled for 8:C0ai.m.

Solomon Jones, Jr., Dr. King's chauffer, rearmed 

to the Lorranae Motel at about 8:30a.m. to take him to court.
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Howler, Rev. Andrew Young advised Jcn.es that he was going to 

court instead of Dr. King. Therefore Jones was requested 

to remain at tie rotel. (HQ 44-38861-2322, p.51).

Dr. King remained at the motel the entire day, 

returning to room 201 at about 1:30p.m. to visit Mrs. Davis. 

He was later joned in r<xm 201 by hits brother, Mrs. Ward, 

Abernathy, Lee, Young, and Attorney Chauncey Eskridge. 

The group conversed uitil about 5:45p.m. when Dr. King 

announced they were going to dimer at the home of 

Rev. Billy Kyles (HQ 44-38861-2634, p.23). */ Enroute to 

room 306 to dr-ess, Dr. King saw Solomon Jones, Jr. in the 

motel courtyard and told him to start the car as they were 

preparing to go to dinner (HQ 44-38861-2322, p.52).

*/ There is a disjceppmcy in the exact true Dr. King returned 
to room 306. Mrs. Davis plaices the tme at 5:45p.m. However, 
i^an F inter:viw, Rev. Abernathy stated that on. April 4, 
1968, he and Dr. King did not Isave the motel and spent most 
of the day in room 306. He further stated that hie and Dr. King 
had been gone from their room for approxiraaely one hour or 
less when they returned to the room at about 5:30p.m. to get 
dressed for dinner at the home of Rev. Billy Kyles. (HQ 44-38861­
2322, p.48).
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At approximately 6:(0p>.m. Dr. King and Rev. Abernathy 

started to leave room 306. Rev. Abernathy stopped for a 

moment and Dr. King walked out onto the balcony just outsdte 

the door to the rcom (HQ 44-38861-2322, p.46). He saw Jones 

standing beside the car on the ground level and began a 

conversation about the weather. Jones advised Dr. King 

that he should put on a topcoat as it was cool outside. 

During ths conversation, Dr. King was .facing west and Jones 

was facing east and lookng up at Dr. King frcm the ground 

level. As Dr. King -acknowledged Jones' concern about getting 

hi.s topcoat, Jones heard a sound which he thought was a fire 

cracker and Dr. King fell to the floor of the balcony in front 
of room 306. Jones immediately called for help and a number 

of Dr. King's ai.des, who were either in their rcoms or standing 

in the courtyard, rushed to his side (HQ 44-38861-2322, p.52). */

*/ Some critics of the FBI investigator have speculated that 
Solomon Jones, Jr. set Dr. King up for the assassinator by 
unduly detainhig him on the balcony. Nothing in the evidence 
reveled by the task force lends any credence to such speculator.
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4. FBI frtelHeence and .Local Police. Activitees

a. FBI Infomants. Robert G. Jensen, the Special 

Agent in Charge of the Memphis Field Office, and Joseph 

Hester, case agent for HURON, have unequivocally assured 

the task force that there was no electronic surveilince of 
Dr. King in Memhis. It was expiated that-Memphis was not in 

the mainsteem of Dr. King's SCLC activitees (Interview 

of Special Agent Joe Hester, June 23, 1976, App.B). 

However, FBI agents did observe the sanitation worker's 

strike activitees for intelliencee purposes and the Memphis 

Police Department (MPD) and confidential paid informants did 
supply, iaffomctfon to thee field office (Interview of former 
SAC Roioet Jensen, July 7, 1976, App.B).

Our irnvestigatoon disposed that there were five paid 

confidential informants providing ialtellleare regarding the 

racial situation to the Memhis Field Office on a continuing 

basils. The ialtellienree coverage provided by these individuals 

related to the activites of the Nation of Isami, Black Students 

Association of MSU, Students for a Demoratic Society, Black 

Organ-zing Power, Black United Front, AfroAmerccan Brother­

hood, Invaders and the scmtctOoa workerss strike. There is
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no evidace that the activities of these informants related 

directly to Dr. King. Moreover, there is no evidence 

that would suggest that these informants were connected in 

any way with the assassination of Dr. King. (HQ 134-11867; 

170-1841; 170-1922; 170-2530 and 137-4885.)

b. MPD Infiltaattnl of the Invaders. In addition 

to the paid FBI informants, an officer of the MPD infittaaeed 

the hvaiders in an undercover operaticm. The officer who was 

later exposed and i.s no longer with the MPD, was wtevieLwedd 

by the task force. The undercover augment began :in 

February of 1968 for the speeific purpose of ^nfitrratnlg 

the Invaders who became active about the same time of the 

sanitatoon workers strike. According to the officer the 

MPD was primarily interested in the Invaders, not Dr. King, 

because the MPD was concerned about what they might do. The 

police officer was, in fact, accepted as a member of the 
Invaders and participteed in ^ir activity. On the 

evening of Aril 4, 1968, when Dr. King w^ shot, tic infcmrnt 

had been on a shopping trip with Reverend James Bevel and 

Reverend James Orange.. The informant said he returned 

to the Lorraine Motel at approximately 5:00p.m. and was 
standing in the mtel courtyard at the time Dr. King was 
shot. He is positve that the shot that kiHed Dr. King
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came from the rear of the buildups which front- on South 

Main Street.

c. MPD Survdlacee Detail and Remoal Of Detective 

Reditt from Duty. */ From the time Of Dr. King's return 

to Memphis on A>ril 3, 1968, until the time of his 
assassination he was under physical surveiHaice by the 

MPD. Upon learning of Dr. King’s fight schedule, Inspector 

G.P. Tinies of the MPD Inspection! Bureau instructed two 

black plainicoohies officers, Detective Edward E. Rediitt and 

PatroLnn Willie B. Richmond, t:o go to the airport to observe 

the arrival of Dr. King and t:o keep him under contiuous 

surveiHmee in order to see with whom he came in contact. 

According to Inspector- Tinies, the surveiUnce was ordered 

because Dr. King was a controversial figure and had met with 
local black mlimts on his prior visit t:o Memhis. Wile 

at the airport a Mrs. Thomas Matthews pointed her fnrger at 
Reeddtt and told him that she was going to get him. (Report 

of G.P. Tines, July 17, 1968, Re: Security and StuveiHmie 

of Dr. King, App. B.)

*/ The removal of R‘diitt fom duty was cited as one of the 
bases for the House Select Commttee to investigate the 
assassination of Matin Luther King, Jr.
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,In addition to the surveillance detail, Assistant 

Chef of Police W.P. Huston ordered a deeail of four men, 

commanded by Inspector Don H. Smith, to go to the airport 
for the purpose of providing security for Dr. King. Whle 

waiting for Dr. King to arrive, Mrs. Thomas Mathews 

advised Lieutenant George K. Davis that she had come to the 

airport to pick up Dr. King and that no one had asked for 
police to be assigned to him. inspector Smth also asked 

Reverend James Lawson where they were going when they left 

the airport and he replied: ’We have not fully made up our 

minds.” Nevertheless, when Dr. King and his party left the 

airport, inspector Smith and his men foiowred them to the 

Lorraine Motel, arrivng there at approximately 11:20a.m. 

With the assisance of inspector J.S. GagLian and two other 

officers, inspector Smith and his men secured the entrances 

to the mottel.

Dr. King and his party left the Lorraine Motel at 
approximately 12:05p.m. and were foiooed by the security 

detail to the Centenary Metxxdst Church where a meeting 

was held. The detail secured the front and rear entrances 

of trie Church until approximately 2:1.5p.m. when Dr. King and 

his group reumeid to the motel. The seccutity detail then 

returned tto the motel area and returned their positocns until 

they were ordered to headquarters by Chief J.C. Macdonald
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at approximately 5:05pm. Inspector G.P. Tines stated in 

his report that he was not conferred with and has no idea 

why the security detail was removed from Dr. King after 
5:05p.m. Former Chief Macdonald has no present recollection 
of the security detail (Interview of James C. Macrcdonild, 

former Chid: MPD, December 22, 1976, App. B.) The security 

detail was not resumed on April 4, 1968, (Reports of 
Inspectors Don H. Smth and J.S. Gagliano as incorporated 

in Re^rt of Inspector G.P. Tines, supa.)

As a separate activity frm the security detail, 
Detective Redddtt and Patroman Richmond went to the airport 
on April 3rd and observed Dr. King’s arri\al. When Dr. King 

left the airport they followed him to the Lorraine Motel 
and learmed that he was registered in room 306. &eddtt 

teeeptoned headquarters and informed Inspector. Tines where 

Dr. King was staying. At trIrrodmtte.y 12:05p.m. Redddtt 

and Richmond foioweed Dr. King and his party to the 

Centenary ^ehodist Church where a closed meting of 
approximately 30 black ministers was scheduled. Reddit 

again called headqurters and advised his superiors of his 

locaticrn. Redddtt was instruc:tei to l^ve Richmond at the 

church and for him to return to the area of the lorranee 

Motel for tile purpose of finidug a suitable plaice where 

close sulrveiltmci could be kept on the motel. Richmond 

remained at the Centenary MeehocEst Church until the
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meeting was over at approximately 2:15p.m. Richmond then 

went to Clayborn Temple where he thought Dr. King would 

address the sanitaton workers prior to a scheduled 3:00pm. 

march. However:, Dr. King did not make an appearance there. 

Richmond tolpphxedl headquarters at about 3:30p.m. and was 

advised that Dr. King had returned to the motel and that 
Redddtt had set up a surveillnlCd post at Fire Station No. 2, 

located at South Matin and Butler streets. Richmond 

inra&ately left Clayborn Temple and joned Radditt at the 

fire staton. (ihterviw of ■PatroLon W.B. Richmond, 

April 9, 1968, MPD Statements, State v. James Earl Ray 

p. 1444).

The rear of Firn Station No. 2 overlooks the Lorraine 

Motel and provided an excellent vantage p<o:int when Reddtt 

and Richmond could observe Dr. King and his associates as 

they entered and left the matel. On April 3, 1968, RdcEtt 

and Richmond remained at their observation post util 6:35p.m. 

at which time they wen reHwed by Lilut<nlnt E.H. Arkin 

and Lieutenant J.V. Papia of the MPD -Internal Security Bureau. 
(Statement of Edward E. Redddtt, April 10, 1968, MPD Statements, 

State vs. James Earl Ray p. 1453).

After leaving their observation post, Rdiitt and 

Richmond went t:o the Mason Temple when Dr. King was
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scheduled to address a mass meeting;. Shortly after they 

arrived at the temple, Reditt was approadeed by Reverend 

Malcabb D. Blackburn and told that the word was out that ' 
he. was over in the fire station near the Lorraine Mitel 

spying with binoculars. Reverend Blackburn also advised 

Richmond that the te^le was the wrong place for him 

because the tension was too high. Fearing they would be 

exposed, Reddtt and Richmond left the meeting at approximately 

8:50p.m. (Report of Inspector G.P. Tres.)

Recddtt and Richmond resumed their suveilLnce 

of the Lorraine Motel from Fire Station No. 2 on April 4, 

1968, at l0:30a.m. At approximately 12:50p.m. Reddtt 

received a threatening telpphonee cdl from a female who 

stated that he was doing the black people wrong, and they 

ware going to do him wrong. (Interview of Edward E. Reddit, 

April 10, 1968.)

At approximately 4:00p.m., Reedidtt was ordered by 

teeephonle to le^e t:he fire statoon and report to headquarters 

where he was advised that threats had been made on his lfe. 

He was, therefore, ordered t:o move his family into a motel 

undo: an assume iwe by Frank Hollman, former Director 

of Police and Fire, Memphis, Tenn. (Interview of Frank 

HoHman, September 15, 1976, App. B.) Redddtt was taken
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home in a squad car, but reused to move his family because 

of a sick relative. At about thertme the squad car arrived 

in front: of Reddtt’s resddence, it was announced on the 

radio that Dr. King had been shot. After a couple'of days, 

ReWdtt did not hear any more about the threat on his If e. 

(Interview of Edward E. Redddtt, July 8, 1976, App. B.)

.In our efrOTts to trace the source of the threat, we 

have f<und that Rhlip R. Manal, an investigator with the 

Senate Investigate Commttee, chaired by Senator McClellan 
was in Memphis on Apil 4, 1968. Wile at the MPD Manuel 

advised them based on a teeppionne call to his office in 

Waslungton, that the Senaite Committee Staff had information 

frm an rnfomant in Mississippi that the Mississippi 

Freedkm Demccatic Party had made plans t:o kll a 'Negro 

ldeueoaot’, in Memphis. Manuel left Memphis on a 5:5(p>.rn. 

fight to Washington and the nett day (ApH 5, 1968) hie 

teleehCned ^ MPD and advised them that the threat was on 

tie lfe of a ’Negro ldUitCosot” in Kn>cvilld rather tian 

Memlh.s. (Report of Inspector G.P. Tines, July 17, 1968, 

supra.)

Philip R. Manuel neither has a present rdcclldctOn 
of providing tie infrmatoon regarding the threat to the MPD, 

nor does he have a memorandum of the event. However, he
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confinesd that he was in Machis and visited the MPD at 

the time stated and that his office did have a Mississippi 

source. Moreover, he said the events sounded fam-lar and 

he believed the MPD records were correct, (Interview of 
Philip R. Manuel, September 28, 1976, App. B.)

Aithugh Reddtt was rtltevtd frm duty at Fire 

Station No. 2, Richmond remained there and contiraed to 

observe who entered and left the to tel. At approximately 

6:C0p.m. Richmond saw Dr. King leave his room and walk ■ 

to the handaai on the balcony.. The Reverend Billy Kyles 

was standing off to Dr. King’s right. An instant later 
Richmond heard a loud sound similar to a shot and saw 

Dr. King fall back from the hancdril and put his hand up 

to his head. At approxmateyy 6:01pm. Richmond tteephattd 

headquarters and reported that Dr. King had been shot. 

He was instructed to remain at the fire station. Richmond 

then yelled to members of a MPD tactical squad (which had 

stopped at the station a few moments earlier) that he 

believed Dr. King had been shot. He then ran to the front 
of the fire station and leoked north and south on South Main 

Street, but did not see anyone running or walking, except 

the men in the tactical squad who left the fire station 
running in difeorent dirtittCTS. Shortly thereafter,
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Captain J.G. Ray artied at the fibre statical and instrucceed 

Richmond to go to headquarters and make a detailed report 

if what he had seen. (Interview of Patroham WB.' Richmond, 

Aril 9, 1968, supra.) ■ ,

d. Details of Two Black Fiemen from Fire Staton 

No. 2.*/ As of Aril 3, 1968, Norveei E. Wallace and Floyd E. 

Newsum were the only black fremen assized to Fire Station 

No. 2 of the Mamrhis Fire Department (MFD). Walloe was 

working the night shift on April 3rd and Newsum was scheduled 

to repost for toe day Shift on April 4th. Both of these . 

individuals actively supported the sanitatoni workers strite, 

artadng their raHees and making fnanciaL cintributinls.
In our intertow of WalLace (Interview July 8, 1976 

App. B.) he stated that at about 10:00 or 10:30 on tie night 

of Atol 3rd his captain told him toat a tall tod tome in 

requesting that a mn be detailed to ^im Station No 33. 

He was ihmiiiitily detailed to No. 33 although it was taking 

and he was prepay to go to bed. WU^e forte stated 

that whUe Fire Station No. 33 was understaffed as a whole, 

there was no shortage of pirsonnef. for toe pump truck on which 

he worked. Otherwise, he does not know why he was detailed.

*/ The details of the black firmen from Fire Station No. 2 is 
a stood reason cited as a basis for the House Seltot Gomhttee 
to investig^ the assassinaton of Martin Luther King, Jr.
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Also, on the night of Aril 3rd Firman Newsum, in 
a Wholly persona, capacity, attended a rally at the Mason 

Temple where Dr. King made his last speech. When hr returned 

homr (about 10:30p.m.) there was a message for him to call 

Lt. J. Smth at the fire department:. Wen he called, 

Lt. J. Smith ordered him to report to Fire Station No. 31 

on the morning of Apr! 4th rather than Fire Station No. 2. 

Newsum clams that Fire Station No. 31 was overstrength at 
trie time and his detail made his company short. Moreover, 

he says he n^rn has receded a satisfactory explanation 

why he was detailed. However, he did say that Lt. Barnett 

at one tme tol.d him he was detail^ at the request of the 

police. (Interveew of Floyd E. Newsum, July 8, 1976, 

App. B.)

mterriws of past and present members of the. MFD have 

failed to disclose the indivdual who iniriaed the order or 

the reason for detailng Wallace and Newsum. According to 

fomer Lt. Jack Smith, hie received a. teeephone call between 

3:00p.m. and 5:00pm. on Aril 3, 1968, from either Captain 

James T. Biity or former Assistant Chief Arthur J. Rvalto 

to the personnel department speecfically requesting that 

Newsum be detailed. No reason was given for the detail. 

Smth said he immediately called Newsum, but Newsum was not
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heme. Therefore, Smith left a message for Newsum to call 

the fire statOon. Newsum called about 10:30p.m. and Smith 

advised him of the detail (Interview Of Jack Smith, dated 

September 27, 1976).

Wllace’s .commanding officer, then Captain R.T. 

Johnsen, likewise stated that he received a teeephone 

call from someone in the personnel department requesting 

him to detail WlUce.. However, Johnson, has no present 

recollectoon of who the inidivicUal was that made tile 

request. (Interview of R.T. Johnson, Deputy Ch<ei, HemMs 

Fire Department, December: 21, 1976, App. B.)

Neither Captain Baity nor former Assistant Chief 

RLvHto has any present recollection of the detail of 
Wallace or Newsum. Captain Baity indicated that any 

district chief could have ordered the men moved (interview 

of James T. Baity, September 27, 1976, App. B). Also, 

former Assistant Chief Rialto said the fire department 

shifted people around Hl the time when a company tecmr 

understrength because of sickness, Ox. (Interview of 

Arthur J. Rvalto, September 27, 1976, App. B).

Simlarly, the former Chef of tte MFD, Edward A. 

Hamit on, has no recollection of the details. He speculaedd 

that the men could have been detailed for a ’’fill in" to 

bring a company up t:o strength (Interview of Edward A. 

Harnlton, Septiember 27, 1976, App. B).
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The MFD Strenth Rp»ot-Firefight^g Personnel for 
Shift ’A”, Battaioons One and Eight, dated Apoil 3, 1968 

(attached to RePntervPew of James R. Boattwight, October 20, 

1976, App. B) show that Wallace's Company No. 2 at Fire 
Station No. 2 was operating at minium strength (five men) 

after he was detailed; whereas Company No. 33 to Which he 

was detailed operated at one over the minium strength 

(four men) after the detail. Likewise, the Strength Reexport 

for Shift "B” for Battaions One and Two, dated Aprl 4, 

1968 (Also attached to the Boatwight, interview of October 20, 

1976) show that. Newsua’s Company No. 55 at. Fire Station No. 2 

was operating at minium strength (five men) after the detail, 

but' Company 31 t:o which he was detailed operated at one over 

the minium strength (four men) after the detail.

However, former Deputy Chef James O. Barnett stated 

that the people on the seccurity detail operating out of 
the fire staton probably felt better without WaHace. and 

Newsum around (Interview of James O. Barnett, September 27, 

1976.) On the other hand, Assistant Chef James R. Benight 

explained that they were having a very tense situation at 

the time; that i number of threatening calls had been 

received at Fire Station No. 2; and that the consensus of. 
opinion was that Wallace and Newsum were detailed for their 
own protection, since they were the only black firemen assigned 

t:o that statocn (Intenvew of James R. Boattwight:, September 23, 

1976).
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In this connection MPD Patromorn Willie B. Richmond 

and firmer Detective Edward E. Redder, who conducted the 

surveillance of Dr. King and his associates from the fire 
statoon, were recontact^ and specifically asked whether 

they had requested that Wallace and Newsum be detailed.. 

Both Richmond and Redditt denied that they made such a 

request or had knowledge of any one else in the police 

department making such a request (Reintervews of Richmond 

and Redddtt, September 28, 1976, App. B).

Our investigaton has not disclosed any evicfence 

.that the detail of WOLlace and Newsum was in any way 

connected with the assassination of Dr. King. However, 

the circmrsanccs surrcumdngg the details strongly suggest 

that both men were detailed because they supported the 

eanitltOcn workers and were considered to be a threat to 

the seccuity of the survdillar:d of Dr. King conducted from 

the free statin by Patroiran Richmond and Detective Redddtt.

e. MPD Tactical Units- Theer Deployment and 

ATivitees on the Evening of ApH 4, 1968. When the sanitaton 

workers of Memphis began their strife in February of 1968, the 

MPD either organized or beefed up various tactical units. 
Generaiy, each of these units consists of 12 law enforcement 

offCcers firm the MPD and the Shelby County Stiff's Department.

-37-

2025 RELEASE UNDER E.O. 14176



These units were organized for the purpose of avoiding riots 
which other cites, such as Deloit, had experienced! (Interview 

of Frank Hollman, former Director of Fire and Police for the 

City of Machis, September 15, 1976, App. B). Documents 

obtained from the State's Attorney General (Item 9 from MPD 

Miscellaneous Records)) show that on the evening of Aril 4, 

1968, at the time Dr. King was shot, there were nine tactical 
units in service at varies locations as foUows:

Tact Unt No. Street Locations

6 Thomas and North Parkway

8 Jackson and Waakirs

99 Chelsea and Watkins

10 Main and Butler _

11 Georgia and Orlons

12 Trgg and Latham

13 Bellevue and Effie
17 Union and Bellevue

18 Fourth and Gayoso

In.addition to the tactical units, the documents 

obtained from the State's Attorney General show that there 

were ten regular prLici. cars (with 3 to 4 men per car) in 
the general area of the Lorranne Morel. These cars were 

at the fo>iowng locatocms at the time Dr. King was shot:
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. Car No. Street Locations

224 Main and Beale

228 Third and Poplar 

232 Fourth and Butler

230 Union and Front ,

236 Third and Belz

245 ■ Second and' Gayoso •

247 Crump and Girton

365 Larmar and Bellevue

367 Poplar and Cleveland

369 Linden and East

The map (Part of Itm 9 fom MPD Miscellnnoous 

Records, see App. A, Ex- 1) shows that Tact Units 10 and 18 

were within a radits of one mile of the crime scene (200 

block of Milberry Street) at the time of the shoeing; and 

Tact Units 6,11 and 12 were within a radios of two miles 

of the scene. Tacit (hits 7,14,1.5 and 16 were located outside 

the boundaries of the map and are not shown- Cars number 

224,230,232,245 and 247 were within a radius of one mile of 
the scene and cars number 228 and 369 were within a radius 

of two miles. However, cars number 236,365 and 367 were 

outsdde the boundaries of the map.

Particular emphasis i.s given to Tacit Unt 10 and 

the activities of i.t:s men, as this unit was located at 

Fire Station No. 2 (S. Main and Butler) at the tme of the
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shooting. On the afternoon of Aril 4, 1968, Tact Unt 10, 

consisting Of three cars and 12 men stopped at Firt Station 

No. 2 for a rest break at approximately 5:50p.m. The unit 
was commanded by Lt. Judson E. Ghumley of the Shelby County 

Sheriffs Department. The other members of the unit inchded 

Deputies W.A. DuFour, W.J. Berry’, Vernon DUahite, R.N. BOcer 

and Romald Maley of the sheriff’s department:; and Patromren 

Carroll Dunn, Wiliam Gross, Jason Morris, Barney Wright, 

Emmitt Douglass and Torrance Landers of the MPD.

Tht.erie.ws of the above named men indicate that when 

the unit arrved at the fire station, the car's were par-led 

on the north side of the fire station, entrance with the lead 

car actually obstructing the sidewalk. The second car was 

parked directly behind the lead car and the third car was 

doubl.e parked alongside these two cars. (MPD Statements, 

State v. James Earl Ray, DuFour p. 144+9; Berry p.1450; 

Ghormley pp.1451 and 1532; D>llahite pp.1455 and 1505; 

Dunn p.1457; Gross p.1460; Morris p.1463; Wright p.1466; 

Baker p. 1468; Douglass p.1469; Landers p. 1471 and Maley 

p.1480.)

Whle Patrohran Douglass remained with the l<a.d car 

to montor the radio, all of the other men went intro the fire 

station to take a break. When trhe shot was find tihat kiHed 

Dr. King (at apprlximately 6:01p.m.), these men, were at varies
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locator's in the fibre station drinking coffee, making telephne 

calls, etc. Patrohrarn Richmond, who was manning the surveiilmce 

post in the rear of the station, yelled throughout tie station 

that Dr. King had been shot. The members of the tact unit, 
some of whom had heard the shot, all ran out the north side 

of the fibre station and then east toward the rear of the firm 

station and the Lorraine Mtel. (See diagram of'orme scene, 

App- A. Ex. 2).
Patromarn Douglass, who had remained in the lead car 

to monitor the radio, heard the shot when it was -freed. He 

immediately got out of the car and ran toward the ^r of the 
fire station with the other men. After Patroman DougLsss 

realized what had happened, he returned t:o the lead car, along 

with Patroman Wights, and radioed the dispatcher that Dr. King 

had been shot. Doglass and Wright then drove the lead car , 

south on S. Main to E. Butler, east on E. Butler to> Mulberry 

and north on Milberry to the entrrance of the Lorrahee Motel. 

Douglass and Wright later drove the car, accompanied by one 
or two other unidentifedd officers, north on Mulberry to 

Ruling, west on Huling to S. Main and south on S. Main to the 

front of the buildngs located just north of the fire station. */

*/ Then are conflicts in tihe statements of Doiglass, Wright _ _ 
and Ghmnley. Douglass stated that Ghormley and other unidrntifiied 
offccers got in the car with him at the fibre station and they drove 
to tihe Lorraine Motel. According to Wright's version, he and 
Douglass left the fire station together and picked up one or two 
other unidlniifldi offccers at the Lorraine Motel. On the other 
hand, Ghormley chms he turned around at the concrete wal at the 
rear of the fire station and ran to the .front of the station and 
then north on S. Main Strut.
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The other men in the tact unit contused to the treat 

of Ae fire staton to a concrete retaking wall abutting 

Mdber^ Street. DuFour, Ddlahite, Moris, Baker, Landers, 

Maley and Dunn, clmbed down the concretee wH and ran across 

Milberry Street to the Lorraine Morel. DuFour and Moris ran 

up the stairs to the balcony Where Dr. King's body lay. 

The people there said trhe shot had come fom a retd brick 
buLldng north of the fibre station on S. Main Street. Wale 

DuFour remained With Dr. King's body until the ambulance came, 

Mroro ran north on Mulberry to Hdkg and west- on Hdlkg to 

the meth side of the buildnigs facing S. Main Street. Another 

dficer (probably Maley or Dunn) was airready at that point:, 

and Morris stopped there to assist him in seaming that area.

Baker ran to the M°:el balcony where DuFour. was standing 

tesice Dr. King’s body. He then ran back to Milberry St. and

rran north for a distance to an alley. Baker ran intro the 

alley looking for anything suspicious. He noticed that 
other members of trhe tact unit were securing a building .

(probably the buildkg with its north end on Hiling). 

Therefore, Baker went to trhe corner of Milberry and E. Bitler 

and trek up a positoon there. -

After Landers learned trhe direction trhe shot came 

foma, he found a 55-gailon drum and cimbted back up trhe 

coorete retaking wai on Mdherry St. into trhe lot on
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Which the buldng where the shot was fired is looted. Landers 

observed that the bathroom window was partially opened and 

he saw an elderly white mile come up to the window and look out , 

He ordered hm to get back frm the window. Landers also saw 

an elderly white female looking out a window directly south 

of the bathroom window. He ordered her to get away fom the 

window. Landers also checked the bushes on the lot f:or 
evidence and checked the entire area for -footprints. After 
other rfficears arrived, Landers and another MPD officer 
clmbed onto the roof of a one story building which backs 

up to Milberry St. This building runs along the north side 

of the buildng whence the shot was freed. Findiig nothing 

on the roof, they came down and started up an aUey leading 

to a basement. About 10 feet up trie alley they found two _ 

fresh footprints in the mid. -Landers guarded these footprints 
u'It•l homicide detectives arrived on the scene. Subse<quntly> 

a plaster case was made of each footprint . However, the 

footprints were never positively identifed by either the 

MPD or the FBI.

Upon learning where the shot was freed from, D>llahite 

and Maley ran out of the motel courtyard, turned north on 

Milberry to Huling and west on Huling toward S. Main. Maley 

stopped in the center of the block and began guarding the
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north end of the building. However, Doiahite continued running 

(with gun drawn) to S. Main and turned south on S. Main. 

Dllahite notcced a number of patrons in Jim's &rll at 418 

S. Main. He ran into the cafe and ordered everyone to remain 

seated and not t:o leave. Dllahite then stropped m:o!mntaaily 

at Cmipe's Amusement Company located at 424 S. Haan where 

he observed a green bed spread lying in the doorway partially 

covering a blue sui.icca.se and a box containing a rifle. As he 

continued down S. Main a short disarnce near a fenced-in 

parking area, DUahite observed Lt. Ghormley and mother 

officer coming north on S. Main. DUahite turned around 

at that point and walked back to Cnipe's store ahead of 
Lt. Ghormley and then crossed the street for the purpose of 
securing the front, of the building. After he. took up his 

position, Duglass and Wright drove up in the lead car.

Other offccers who did not climb down the retaining 
waai at. the rear of the fire station and run to the moel 

are Gormley, Gross and Berry. After running to the ,

retaining waU md observing the people pointing to the 

building; on S. Main St., Berry came back to the fire station 

entrance, jwnped in a cruiser and drove north on S. Main to 

the firrst intersecton at Ruling where he stepped the car . 

in the street and secured that area. =
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Ghormley and Gross also returned to the front of 
the fire staton after fust running to the retaining will. 
They both turned north on S. Main and ran toward HuLing. 

Ghormley stropped at Oana's Amusement Co. where he observed 

What appeared to be a blanket partially covering a blue 

suitcase and a Browning rifle box With about a foot of the 

barrel of a rife exposed.

The apparent discrepancies in tthe statements of 
Ghormley and Dollahite can be accounted for only by the 

mass confusion wuch must have occurred immddilely after 
the shotting. However, it appearss that DoUahite first 

observed the bundle while running south on S. Matin with 
hi.s gun drawn. But, he continued past Coupe’s Amusement 

Company and aftter he saw Ghormley and the other officer 
coming north he turned around and took up a position on the 

opposite side of the street fom dupe's.

Guy H. dnipe, tthe owner of dupe's Amusement Co., 

fomed Ghormley that a white male had just dropped tthe 

bundle in front of his door a minute or two earlier and had 

run south on S. Main. Chumley radioed this inllomatO<n^ to 
headquarters and stood guard over the articles. Slhotly there­

after, dupe told Chormley that a white Mustang automobile 

had left the area at a high -rate of speed aftter the bundle was 

dropped. Ghormley also radioed ths information to headquarters.
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According to the transcript of the MPD radio tapes 

(MPD James Earl Ray Supplements, Attorney Genera's copy, 

Supplement 79, p.1.714) Tact Utit 10 advised the dispatcher 

that Dr. King had been shot at the Lorraine Motel at 6:03pm. 

By 6:06p.m., the dispatcher had ordered a circle fomed 

around the Lorranne Motel and the buildings west of the 

moelon S. Main. Moreover, patrol cars and other Tact 

Units had begun to arrive on the scene. At 6:07p.m. Tact 

Unit 10 advised the dispatcher that the weapon was in front 
of 424 S. Main and that the subject ran south on S. Main. 

At 6:08pm. the subject was described as a well-deessed,young, 

Whte’naee. At 6:10p.m. the dispatcher relayed information! 

from Tact Unit 10, that the subject had left the area in a 

late model white Mustang..

The men in the Tait Units and patrol, cars kept the 

area sealed off, directed traffic, and checked out suspicious 

individuals wh.le detectives from the Homcide Squad invessi- 
gated the scene:. Inspector Nevelyn E. Zachary of the MPD 

Hamcide Squad arrivei at the Lorrahae Motel at approxmateyy 

6:15pm., and by 6:30pm. he had taken custody of the bundle 

of articles found in the doorway of Gaiipe's Amusoneet. 

Zachary turned the bundle, except for a tee shirt and pair 
of shorts, over to the FBI at about 9:30 or 10:00pm. The 

tee slhrt and shorts were also turned over to the FBI after 
the laundry marks were checked with local laundress (Interview 

of fomer Inspector Nevelyn E. Zachary, September 15, 1976, 

App. B).
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B. The FBI lnvestiig;jtis<n Of The Assjis^5iinj^tiir

1. The Dep<artmant of Jusitiice Response and FBI 
Perfomance

a. The Murder. At approximately 6:00 pm. on 

Apil 4, 1968, Dr. Matin Luther King, Jr., was standing 

on the balcony outside of hi.s room at the Lorraine Motel 
in Memphis, Tennessee. Moments later, Dr. King was shot 

by a high power rifee and then rushed to St. Joseph’s 

Hossital. At 7:05 pm. he was pronounced dead. The 

cause of death was a bullet wound which tone the mjor 

neck blood vessels and severed the spinal con'd at the 

root of the neck (Msmph.s 44-1987 Sub sec. 1-1.3, and see 

autopsy report, App. A, Ex. 3). "

b. Top Priority Investigator Ordered. The Memph.s 

Police Department was immeiiately aware of the King assault 

and inomily nottifeed the FBI Memphis Field Office headed by 

SAC Robert G. Jensen. SAC Jensen teleihoniCally reLayed the ’ 

fumatir to Washington where Director Hoover and Attorney • 

General Clark were iJf0omei. The Memhis Field Office was 

directed on the evening of Aprl 4, 1968 to i:mImciately conduct 

a full investigator of the mater as a possible violation 
of 18 U.S.C. 241, the civil rghts conspiracy statute (HQ 44­

38861-109).
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